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F o n t o s , h o g y 
j á r h a t ó k 

l e g y e n e k a z u t a k , h o g y 
n e o k o z z o n g o n d o t e g y 
f e l h ő s z a k a d á s . 

GARAI SZAKÁCS LÁSZLÓ 

Ugyanaz, ugyanúgy 
Régóta tudjuk, s most újfent megerősítést kaptunk róla: önkormányzat 
és család között sok különbség nincsen, ha az anyagi helyzetet nézzük. 
A családok többsége Magyarországon máról holnapra él, ha szerencsé-
jük van, akkor kihúzzák apa és anya fizetéséből a hó végéig - már ha 
kap egyáltalán apa és anya fizetést, de ebbe inkább ne menjünk most 
bele. Az önkormányzat, ha nem is máról holnapra él, de ugyanolyan 
szűkös a mozgástere, mint a családnak kicsiben. Így aztán nem csoda, 
ha „mindketten" hamar „megbarátkoznak" az eladósodás gondolatával. 

Ha a család szerencsés, akkor 
azért adósodik el, hogy meg tudja 

| F o n t o s , h o g y venni a nagyobb színes tévét vagy a 
m m j á r h a t ó k számítógépet a gyerkőcnek, aminek 

kamatokkal megnövelt árát aztán 
szép lassan visszafizeti. Ha nem eny-
nyire szerencsés, akkor a felvett köl-
csönt villanyszámlára meg korábban 
felvett, még kedvezőtlenebb kamato-

zású hitelek visszafizetésére fordítja. S minél nagyobb gondban van a 
család, annál könnyebben nyúl hozzá ehhez a „megoldáshoz". Hiszen 
enni kell, a gyereknek meg kell venni a buszbérletet, ruházkodni kell, 
a csekkeket meg hó végén, többszöri felszólítás után valahogy be kell 
fizetni. 

Hasonló gondokkal küzdenek az önkormányzatok is. Épülni, szé-
pülni akarnak, hiszen választást nemigen lehet nyerni egy adósságok-
kal nem küszködő, de leromlott, lelakott településen. Fontos, hogy jár-
hatók legyenek az utak, hogy ne okozzon gondot egy felhőszakadás, 
hogy az iskola, az óvoda ki legyen csinosítva, nem beszélve a közpar-
kokról, de ugyanilyen lényeges kérdés a különböző intézmények hét-
köznapi, zavartalan működése is. Csakhogy mindenre nem jut pénz. 
A szépüléshez persze lehet pályázatokon támogatást nyerni, ám egyre 
gyakrabban fordul elő az is: ahhoz, hogy megnyerjük a nagy manit, bi-
zony nekünk is le kell tennünk valamit az asztalra. Ekkor veszik elő az 
önkormányzatok a jolly jokernek számító megoldást: bocsássunk ki 
kötvényt! Egyből lesz pénz, s mivel megbízhatók vagyunk, jól nevel-
tek, erősnek látszunk, ezért gond nélkül visszafizetjük a pénzt. 

Hogy mikor? Majd, egyszer. Ez most nem is fontos. A lényeg, hogy 
per pillanat van miből fejlődni. Kár, hogy ugyanúgy kell gondolkod-
nunk, ugyanazt kell tennünk kicsiben és nagyban, ha nemcsak túlélni, 
hanem élni is szeretnénk egy picit. 

Portugálok a 47-esen 
MUNKATÁRSUNKTÓL 
A portugál tulajdonban lévő Mota-Engil 
Magyarország Zrt. erősíti meg és széle-
siti négysávosra a 47-es utat Algyő és 
Hódmezővásárhely között, a még két-
sávos 4,5 kilométeren. A kivitelezési 
tenderre beérkezett ajánlatokat már ko-
rábban kiértékelték, de az eredményt 
csak csütörtökön hirdették ki. A győz-

tessel július 11-én köt szerződést a Nem-
zeti Infrastruktúrafejlesztő Kht. - közöl-
te lapunkkal Fazakas Orsolya kommu-
nikációs vezető. A győztesről szerdai 
számunkban is írtunk - akkor még fel-
tételes módban. A 47-esen ebben a hó-
napban el is kezdődhet a munka, mert 
a régészek már levonultak. A befejezés 
határideje: 2009. november 14. 

142 milliós cigifogas 
MUNKATÁRUNKTÓL 
Több mint 360 ezer doboz, 142 millió 
forint értékű csempészett cigarettát ta-
láltak a határrendészek a nagylaki ha-
tárátkelőnél egy bolgár kamionban. 

Az okmányok szerint uborkát szállí-
tó kamion néhány perccel csütörtök éj-
fél előtt jelentkezett belépésre Nagyla-
kon. A járművet ellenőrző határrendé-
szek a teherautó átvizsgálása során a 

raklapok alatt gyanús dobozra lettek fi-
gyelmesek. Az ezt követő tételes ellen-
őrzés során a raktérből összesen több 
mint 361 ezer doboz különböző márká-
jú cigaretta került elő. A csempészett 
dohányárut lefoglalták, a bolgár kami-
onsofőr ellen visszaélés jövedéki ter-
mékkel bűncselekmény elkövetésének 
megalapozott gyanúja miatt a román 
hatóságok indítottak büntetőeljárást. 

A KÖLTÖZÉS MIATT HÓDMEZŐVÁSÁRHELYRE KELL UTAZNI 

Leállt a sportorvosi 
rendelés Szegeden 

N O H A H Ó N A P O K ÓTA L E V E G Ő B E N L Ó G O T T A K Ö L T Ö Z É S , M É G S E M T U D T A K F E L K É S Z Ü L N I A VÁLTÁSRA 

Két hétig nem t u d n a k sportorvosi 
vizsgálatot végeztetni Szegeden 
a z o k , akiknek erre a versenyzéshez 
szükségük v a n . A Boldogasszony s u -
gárúti ifjúsági rendelőintézetet á t -
alakítás miatt b e z á r t á k , a s p o r t o l ó k -
nak végszükség esetén Vásárhelyre 
kell m e n n i ü k . 

MUNKATÁRSUNKTÓL 
Már hétfőtől megszűnt a sportorvosi 
szakrendelés a Boldogasszony su-
gárúti gyermek- és if júsági rendelő-
intézet épüle tében, az ingatlant 
ugyanis kiüríti az egyetem klinikai 
központ ja . Az integrációs folyamat 
részeként az eddig az új klinika má-
sodik emeletén működő gyermek-
pszichiátriai osztály költözik majd 
az épületbe - miután felújí tották és 
átalakí tot ták. Információink szerint 
erre szeptembernél hamarabb nem 
kerül sor. 

- összepakolunk, csomagolunk és 
leltározunk, dobozok )<özt töltöttük az 
elmúlt hetet - számolt be a jelenlegi 
helyzetről Mikulán Rita, a sportorvosi 
szakrendelő vezetője. A költözés miatt 
már ezen a héten is szünetelt a rende-
lés, és egészen július közepéig tart az 
az átmeneti állapot, hogy Szegeden 
nem tudnak sportorvosi vizsgálatot 
végeztetni a sportolók. Erre a tizen-
nyolc évesnél idősebbek esetében 
évente egyszer, a fiatalabbaknál éven-
te kétszer van szükség, e nélkül 
ugyanis nem kapnak engedélyt ah-

hoz, hogy versenyeken indulhassa-
nak. 

A szegedi sportorvosi rendelő a fő-
városi sportkórház kihelyezett részle-
ge, az általuk eddig használt helyisé-
geket csak bérelték a szegedi egye-
temtől. Ügy tudjuk, bár hónapok óta a 
levegőben lógott a költözés, annak 
konkrét időpontját csak három hete 
ismerik a sportorvosi szakrendelés 
munkatársai . Emiatt kellett gyors 
szükségmegoldáshoz folyamodni: júli-
us 15-éig a vásárhelyi kórházban ren-
delő Mészáros Sándor fogadja a nagy-
jából negyedórás vizsgálatra - illetve 
engedélyre - váró szegedi sportolókat 
is, napi egy órában, délután egy és két 
óra között. Érdemes azonban előtte 
egyeztetni Mészáros doktorral, akinek 
az egy- és féléves engedélyekhez 
szükséges EKG-vizsgálathoz nincs esz-

F o t ó : Schmidt Andrea 

köze, csak belgyógyászati beutalót 
tud adni hozzá. Az arra jogosult ver-
senyzők EKG-lelet nélkül is kaphat-
nak tőle engedélyt - de csak ideigle-
nesei. Mivel ősszel és télen hosszú a 
várakozás, a rutinosabb versenyzők 
gyakran nyáron jönnek elvégeztetni a 
szokásos vizsgálatot. < 

Mikulán Rita viszont azt javasolja, 
ezúttal csak az jelentkezzen sportor-
vosi vizsgálatra a következő hetek-
ben, akinek feltétlenül muszáj. Július 
15-étől viszont - mint mondja - új és 
szebb helyen, a nyáron megszokott 
rendelési időben fogadják a páciense-
ket az újszegedi MAV-rendelőben. A 
Csanádi utcai intézményben a 
548-020, az 548-022, az 548-055 és az 
548-057-es telefonszámon érdeklőd-
hetnek a sportorvosi rendeléssel és az 
előjegyzésekkel kapcsolatban. 

8 8 M I N D E N K I M E G Y . A sportorvosival együtt természetesen költözik a t ö b b i , B o l d o g -
asszony sugárúti g y e r m e k - és ifjúsági járóbeteg-szakrendelés is, amelyeket a kli-
nikai k ö z p o n t m ű k ö d t e t . Nagy részük az egykori újszegedi g y e r m e k k ó r h á z b a k e -
rül: a szemészet, a kardiológia, az ortopédia és a serdülő szakrendelés is itt kap 
helyet - a h o g y a n korábban a fül-orr-gégészeti és a pszichiátriai. Túri Sándor, a 
gyermekklinika vezetője e l m o n d t a : az ortopédiai rendelés már j ö v ő héten is Ú j -
szegeden fogad, a szemészet, a kardiológia és a serdülő szakrendelés a költözés 
miatt 1 0 - é n és 1 1 - é n átmenetileg szünetel , de 1 9 - é t ő l az új helyen újraindul. 
Ugyancsak 19-étől új h e l y e n , a fogklinikán zajlik a g y e r m e k - és iskolafogászati 
ellátás, a fogszabályozás pedig a Vasas Szent Péter utcai egykori II. r e n d e l ő i n t é -
z e t b e n . Július 8. és 11. között a Becsei utca 3. szám alatti iskolafogászati r e n d e l ő -
ben végzik m i n d k é t ellátást. (A költöző szakrendelésekről p o n t o s a b b a n a l a -
p u n k b a n megjelenő hirdetésből is t á j é k o z ó d h a t n a k olvasóink.) 

Beleszerettek az önkormányzatok a kötvényekbe 
A KIBOCSÁTÁSI LAZ ELERTE CSONGRÁD MEGYET IS 

Egyre több ö n k o r m á n y z a t bocsát ki kötvényeket, hogy segítségükkel lábaljanak 
ki fizetési nehézségeikből Mivel a települések állami támogatása csökken, s o -
kan kockázatosnak tartják az eladósodást. A megyében a legnagyobb összegben 
Vásárhely bocsátott ki kötvényt, Szegeden pedig egyeló're még csak tervezik. 

FEKETE KLÁRA 
A pénzhiány a legnagyobb kihívás az 
önkormányzatok számára, általában 
akkor vannak a legnagyobb bajban, 
amikor egy-egy pályázaton nyert fej-
lesztési forrás önerejét kell előterem-
teniük. Az országban mára mintegy 
800 milliárd forinttal adósodtak el az 
önkormányzatok, az összeg az utolsó 
öt évben emelkedett meg drasztiku-
san. Ezzel párhuzamosan megélénkült 
a kötvénykibocsátás is. 

Az országos helyzetet az Állami 
Számvevőszék is vizsgálta, a jelensé-
get kockázatosnak tartja. Az ÁSZ attól 
tart, hogy a települések a felvett köl-
csönöket nem fejlesztésre, hanem mű-
ködésükre, mindennapi fenntartási ki-
adásaikra fordítják. 

Csongrád megyében az eltelt egy 

évben még a megyei önkormányzat is 
kötvényt bocsátott ki 5 milliárd forint 
értékben, ami azért kockázatos, mivel 
szinte alig rendelkezik saját bevéte-
lekkel. Kötvénykibocsátásra szánta el 
magát Szentes 5,3 milliárdért, s a na-
pokban Makó: 2,5 milliárd forint a 
kötvények értéke. Búzás Péter polgár-
mester azt nyilatkozta lapunknak, a 
pénz ahhoz a minimális önerőhöz 
kell, amit a fürdő megépítéséhez, az 
ipari park bővítéséhez, a városköz-
pont rehabilitációjához kell felmutat-
niuk. Búzás úgy számolt, hogy a vá-
ros eladósodottsága még a kötvényki-
bocsátást követően is alacsony ma-
radt: olyan, mintha egy család havi 
100 ezer forint netfó jövedelemre 600 
ezer forintos kölcsönt venne fel. 

Szeged még nem bocsátott ki köt-

vényt, de tervezi - ezt Szentgyörgyi Pál 
gazdasági alpolgármester mondta el 
kérdésünkre válaszolva. Úgy látja, 
hogy a város előtt álló 60 milliárd fo-
rint értékű fejlesztések 9 milliárdos ön-
erejét a jövőben 2,5 milliárd forintos 
kötvénykibocsátással - ami devizaala-
pú lesz - és fejlesztési hitellel biztosít-
hatnák. Az idén azonban erre a lépés-
re még nem kerül sor, mivel az induló 
projektekhez - mint például az elektro-
mos tömegközlekedés első ütemének 
elindításához - megvan a saját forrás. 
A város mostanáig az MFB devizaala-
pú, állami támogatásos kamatkonst-
rukciójú hitelét részesítette előnyben, 
amivel eddig még mindig jól jártak. 

Szentgyörgyi azt is elmondta, sze-
mélyesen is a hitelt látja jobb megol-
dásnak a kötvénynél: ez utóbbival 
kapcsolatban ugyanis az önkormány-
zatra az ellenzék részéről állandó nyo-
más nehezedne. 

Szolnokon 8,7 milliárd forint, Deb-
recenben 3,6 milliárd forint, Hódme-
zővásárhelyen - 2006-ban - 69 millió 
400 ezer CHF, svájci frank alapú köt-
vénykibocsátás történt, ami mai árfo-
lyamon alig több mint 10 milliárd fo-
rint. Mint ahogyan azt Mikecz Péter, a 
vásárhelyi önkormányzat városstraté-
giai és kabinetirodájának vezetője el-
mondta, a kötvénykibocsátáskor „új-
ragombolták a kabátot": segítségével, 

Q V á r o s o k j e l e n t ő s e b b 
k ö t v é n y k i b o c s á t á s a i 

1 2 0 0 5 - 2 0 0 8 k ö z ö t t ( m i l l i ó F t ) 
1. V Á S Á R H E L Y 10000 
2. S Z O L N O K 8700 
3. S Z E N T E S 5300 

i k . : C S O N G R Á D M E G Y E I 
Ö N K O R M Á N Y Z A T 5000 

5. BÉKÉSCSABA 9-000 
6. D E B R E C E N 3600 
7. S O P R O N 2500 
8 . M A K Ó 2500 
9 . S Z E G E D 

* tervezik a kötvénykibocsátást 

FORRÁS: DM/DV-Of0lItS OM-GRAFIKA 

kedvezőtlen kamatozású hiteleket vál-
tottak ki kedvező kamatozásúakra, 
valamint olyan forrásokhoz jutottak, 
amelyekkel uniós pályázatokon siker-
rel indulhattak. A pénzt nem fordítot-
ták működési kiadásokra. 

B Hitel, kötvény 
A kötvénybe azért szerettek bele az ö n k o r m á n y z a t o k , mert a hitellel szemben 
rögtön, egy összegben igénybe lehet v e n n i (a kölcsönt csak a megvalósuláskor 
lehet lekérni). A felhasználás sem kötött, ezért is tart attól az ÁSZ, hogy a 
települések a működésükre fordítják, vagy lyukakat t ö m k ö d n e k be vele. 
Általában d e v i z á b a n váltják ki, majd forintban kamatoztatják. 


